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Milý čtenáři,

24
Bitva o Jericho nekončí
archeologové se nemohou shodnout

když jsem uvěřil, setkával jsem se s Bohem, 
když jsem byl sám, i ve sboru. Jeho přítomnost 
na shromážděních jsem pociťoval tak intenzivně, 
že jsem si byl jist, že uvěří kdokoli z mých nevě
řících přátel, když tam přijde (přiznávám, mýlil 
jsem se). Vážil jsem si svědectví sboru, ale nikoli 
svého svědectví. V určitém období jsem měl 
pocit, že lidé, kterým říkám o Bohu, jsou chu
dáci, když evangelium slyší od tak pochybného 
křesťana. Zdálo se mi, že jsem duchovně do té 
míry splasklý, že k nim moje poselství o Kristu 
nemůže proniknout.

Později mi to došlo: Nejde o mě, ale o evan
gelium. Jsem chatrný, ale přináším to nejlepší, co 
existuje. I od pochybného prodejce bych koupil 
350 let starý výtisk Komenského i raritní vydání 
Bible kralické z roku 1596 (samozřejmě jen v pří
padě cenové dostupnosti, a pokud by to nebylo 
kradené). Uvědomil jsem si konečně, že když mě 
lidé potkávají, dostávají šanci natrefit na slova 
života. Nemám se jim za co omlouvat. Jsem prostě 
nositelem kvality.

To, na co bych měl být hrdý, jsem schovával 
a někdo zas vystavuje na odiv to, za co by se měl 
stydět. Cizoložníci neměli před lety v politice 
šanci, ale aféra s Lewinskou Clintona příliš nepo
škodila. A pan prezident Klaus se svými aférami 
s letuškami vlastně skoro chlubil – liberální Česko 
nemá v této oblasti tolik předsudků jako Amerika.

Zatímco čeští uvědomělí VIP cizoložníci exhi
bují, někteří křesťané se v kruhu známých nepo
chlubí, že jsou svým partnerům věrní, zvlášť když 
ti kolem zrovna dávají k lepšímu své mimoman
želské zápletky. Bruce Marshall napsal, že pokry
tectví bývalo daní, kterou neřest platila ctnosti, 
nyní však (kniha vyšla v roce 1948) je daní, kterou 
platí ctnost neřesti.

Omluva křesťanů za to, že žijí slušněji než 
většinová společnost (naneštěstí se to netýká úplně 
každého z nich), přerůstá ve skrývání víry. Jedna 
botanička z akademie věd mi řekla, že kdyby se 
před svými mezinárodními kolegy přiznala k víře 
ve stvoření, přestala by pro ně existovat. 

Někteří křesťané, kteří nevěří v makroevoluci, 
mají neurčitý pocit, že jsou vadní (to není případ 
té botaničky, ta jen hájila holou existenci). Ale jde 
to ještě dál. Je spousta křesťanů, kteří v přirozený 
výběr věřit začali. Nějak nedomysleli, že jestli jsme 
se v průběhu milionů let stali lidmi kvůli bezskru
pulóznímu zabíjení všeho slabšího, co nám kon
kurovalo, není už vedle nás žádné místo pro Pána 
Boha, aspoň ne pro toho jen dobrého. Křesťan 
zastávající evoluční teorii by za svůj život neměl 
děkovat jen Bohu, ale také smrti, bez které by se 
nikdy nestal člověkem. Navíc se v makroevolučním 
modelu vytrácí pojem hříchu. Museli jsme vraždit 
neandrtálce a i všechny ostatní slabší a hloupější, 
abychom se stali těmi, kterými nás Evoluce chtěla 
mít. Od kdy tedy vražda začala být hříchem? 
Nemyslet, radši být současný, přijatelný...

Jak je to s věčným trápením těch, kdo odmít
nou Krista? Ježíš o tom mluví ve všech evangeli
ích, ale anglikánská církev tuto nauku opustila, 
podobně jako řada dalších teologů z jiných církví. 
Jak by dobrý Bůh mohl dovolit něco takového! To, 
že mi něco nejde do hlavy, je směrodatnější, než že 
se o tom píše v Bibli?

Generační posun mezi evangelikály nastal 
i v pohledu na poslední věci. Zatímco nedávno 
zesnulý Billy Graham, ikona světového evange
likalismus, věřil ve vytržení církve a v příchod 
Antikrista (teď nechávám stranou takové detaily, 
jako co z toho má být dřív), dnešní mainstrea
mový evangelikalismus (aspoň u nás) tyto nauky 
postupně sdílet přestává. O jiných církvích ani 
nemluvím – posledním doloženým katolíkem, 

který věřil ve vytržení církve, byl svatý Jan, když 
psal 19. kapitolu knihy Zjevení.

Cizoložství nebývá v církvích hodnoceno 
kladně, ale předmanželský sex, sňatky s nevěří
cími a stále častěji i praktikování homosexuality 
jsou brány za něco normálního. Tady jsou ale na 
tom římští katolíci zase o fous lépe než většina 
ostatních církví. Když se rozhlížím po českém 
evangelikálním Sijónu, vidím zastánce těchto 
Písmem zapovězených kroků na mnoha místech, 
kde by pro ně ještě nedávno prostor neexistoval.

Když jsem v roce 1993 natáčel rozhovor se 
synodním seniorem ČCE a řekl mu, že je v jed
nom pražském sboru farář, který kolem sebe 
shromažďuje věřící homosexuály, nevěděl o tom 
a nevěřil, že by někdo s teologickým vzděláním 
mohl souhlasit s jejich sexuální morálkou. Dnes 
jde v ČCE o mainstreamový názor a „disidenti“ 
byli vytěsněni až někam na Valašsko a Slezsko.

Ale sestupme do bližších sfér. Před pár lety 
jsem na Evangelikálním fóru moderoval diskusi 
mezi zastáncem liberálního a evangelikálního 
přístupu k homosexualitě. Najít evangelikálního 
teologa, který by se chtěl této diskuse zúčastnit, 
bylo obtížné. Nakonec se mi jeden bratr nabídl. 
Když ale došlo na lámání chleba, „v záři reflek
torů“ tento brilantní teolog a výborný kazatel 
nebyl ochotný říci, zda praktikování homose
xuality pokládá za hřích, nebo ne. Dodnes jeho 
názor neznám; až ho zase uvidím, budu se ho 
muset přeptat.

Ve chvíli, kdy by se měli přiznat ke Kristu, 
k biblické teologii nebo aspoň morálce, strkají 
mravně zdraví křesťané hlavu do písku, zatímco 
křiklouni a sekerníci plní agresivity, hlavně proti 
homosexuálům a zastáncům evoluce, kteří by měli 
někam zalézt, se hlásí ke svatým věcem, mlátí  
jimi druhé po hlavě (většinou na internetu)  
a tím dělají Pánu Bohu ostudu. Tito „pravo
věrní“ jsou Kristovu duchu asi vzdálenější 
než oni ustrašení liberální evangelikálové. 
Jak absurdní situace! Jak komplikované 
východisko pro šíření  
Božího království!
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